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V kapli sv. Kolomana ve  �dánov� 
prob�hla po 58 letech 14. �íjna 
poutní mše. Foto Ji�í Strašek



Biskupská synoda o mláde�i 
probíhala ve Vatikánu 3. a� 28. �íjna. 
�eskou republiku zastupoval 
biskup Tomáš Holub.



Sestry a brat�i,
Zdravím Vás z��íma, zdravím Vás z�našeho Velehradu kousí�ek od 
Vatikánu.
D�kuju za všechny modlitby, které vysíláte sm�rem k�Synod� o 
mláde�i. Je to setkání, které myslím �e skute�n� pot�ebuje vanu-
tí Ducha svatého, aby se zm�nilo to, co zaznívá tém�� ve všech 
p�ísp�vcích církevních otc�, tedy �e dneska mláde� není ta, která 
v�mnohém církvi rozumí, a �e v�mnohém také my mláde�i vlastn� 
málo rozumíme. Aby se tato situace zm�nila, abychom byli mla-
dou církví, která netahá ty, kdo jsou mladí, do církve staré, ale kte-
rá se sama omlazuje, aby s�mladými souzn�la. 
Moc d�kuji za Vaše modlitby, aby toto hledání, které je napínavé, 
r�znorodé a velmi intenzivní a ve kterém pape� František hraje 
významnou roli, aby toto hledání dob�e dopadlo.
Dr�te nám palce, a to palce p�ed Hospodinem.

�ím 15. 10. 2018                                          

Zdravice biskupa 
Tomáše Holuba 
ze zasedání 
biskupské synody 
o mláde�i v��ím�

3        + Tomáš Holub
          Biskup plze�ský
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Biskup Tomáš Holub 
se na biskupské synod� o mláde�i 
mimo jiné vyjád�il k�p�edman�elskému 
a man�elskému �ivotu mladých 
k�es�an�.
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Ve st�edu 3. �íjna za�ala ve Vatikánu �ádná biskupská synoda na téma: „Mladí 

lidé, víra a rozlišování povolání“. Synoda probíhala a� do 28. �íjna a zú�astnilo se 

jí 267 zástupc� biskupských konferencí z celého sv�ta. �eskou republiku zastupo-

val  plze�ský biskup Tomáš Holub. 

Téma synody inicioval pape� František, který spole�n� s�biskupy z�celého sv�ta 

diskutoval a hledal odpov�di na otázky, po kterých se tá�í dnešní mladí lidé. Mezi 

poslucha�i bylo také 34 mladých lidí ve v�ku od 18 do 29 let, ti reprezentovali hlas 

mnoha svých vrstevník�.
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Vá�ení spolubrat�i v�biskupské slu�b�,
je pro mne velkou radostí a ctí, �e mohu 
promluvit na této synod� jako delegát 
�eské biskupské konference. Delegát 
zem�, která zahrnuje jak oblasti se široce 
sdílenou a � �ivou vírou, tak ale i rozsáh-
lá území, je� se po vyhnání n�meckého 
obyvatelstva po II. sv�tové válce stala ob-
lastmi misijními.
Rád bych se ve svém p�ísp�vku v�noval 
tématu, které je však charakteristické 
pro všechny oblasti jakkoliv religiózn� 
rozdílné. Sv�j pohled opírám o více ne� 
osmiletou zpov�dní praxi ve velké vyso-
koškolské farnosti v�centru Prahy, kde se 
mimo mnoha jiných pastora�ních aktivit 
ka�doro�n� p�ipravují desítky mladých 
lidí na p�ijetí svátosti k�tu. Dále také re-
�ektuji svoji zkušenost z�více ne� patnác-
tiletého spolupo�ádání evangeliza�ního 
charismaticky orientovaného tábora pro 
mladé ve v�ku 18–23 let, na který se hlásí 
mladí lidé z�celé �eské republiky.
B�hem t�chto let jsem opakovan� za�íval 
radost z doprovázení mladých lidí, kte�í 
poctiv� hledají sv�j vztah k� Bohu. Pro 
tyto mladé je víra významnou hodnotou, 
a a�koliv p�icházejí z� rozdílných zázemí, 
kladou si shodné otázky a �eší podobné 
problémy, je� jsou dané vývojem spo-
le�nosti v�naší zemi.� Proto�e jsem se ji� 
d�íve jako vojenský kaplan �asto setká-
val a nyní jako biskup nadále setkávám i 
s��mláde�í z�dalších zemí Evropy, dovoluji 
si na základ� své zkušenosti p�edpoklá-
dat, �e podobné otázky si kladou a po-
dobné problémy �eší i mladí lidé v�jiných 
�ástech Evropy. Jejich ptaní a hledání 
je toti� spojeno s vývojem spole�nos-
ti, který je charakteristický více �i mén� 
pro celou sou�asnou Evropu. Dovoluji si 

proto také p�edpokládat, �e téma mého 
p�ísp�vku není mo�né chápat jen jako 
n�co speci�ckého pro �eskou republiku, 
ale je mo�né ho vztáhnout minimáln� na 
významnou �ást dnešní Evropy.
V� mé zkušenosti z�doprovázení mladých 
lidí se odrá�í vedle mnoha jiných faktor� 
také skute�nost, �e na jedné stran� do-
chází k� d�ív�jšímu fyzickému dospívání 
mladých lidí a na stran� druhé se zárove� 
o více let opo��uje období jejich dosta-
te�né emo�ní, vztahové i sociální zralosti, 
a tedy i p�ipravenosti k� zodpov�dnému 
uzav�ení nerozlu�itelného svátostného 
man�elství. D�vodem této skute�nos-
ti jsou nejen celkové zm�ny ve vývoji a 
stylu �ivota mladé generace, ale velký 
vliv má i všeobecn� rozší�ený evropský 
systém vzd�lávání a p�ípravy na profesní 
�ivot.
V d�sledku této zm�n�né situace vzniká 
v� �ivot� mladých lidí dlouhé období od 
p�ibli�n� 15 let do minimáln� 25 let (a 
velmi �asto p�edevším u vysokoškolák� 
do 27 a více let – tedy období 10 a více 
let), ve kterém mladí lidé sice zcela p�i-
rozen� vstupují do partnerských vztah�, 
pro�ívají zkušenosti zamilovanosti, zrající 
lásky a samoz�ejm� také intimní p�ita�li-
vosti, nicmén� nesm��ují k�bezprost�ed-
nímu uzav�ení svátostného man�elství.
Moje zpov�dní zkušenost a zkušenost 
z�pastora�ních rozhovor� s�mladými lid-
mi v� tomto v�ku se významn� shoduje 
s� psychologickými poznatky. Ty �íkají, 
�e zdrav� se vyvíjející vztah, který p�iro-
zen� a zodpov�dn� sm��uje k� uzav�ení 
man�elství, vstupuje po 3–4 letech do si-
tuace, kdy je intimní zdr�enlivost pro vý-
znamnou �ást pár� p�i zachování p�iro-
zené a zdravé dynamiky vztahu ji� tém�� 
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nemo�ná. A mladí lidé se proto ve velké 
mí�e, jestli�e vztah neukon�í, v�této chví-
li rozhodují pro intimní �ivot ješt� p�ed 
uzav�ením man�elství. A�koliv nadále 
cht�jí �ít z�víry, mají jednozna�ný zájem 
podílet se aktivn� na �ivot� r�zných spo-
le�enství, �ijí �ivotem modlitby, nejsou 
ji� více schopni dodr�ovat p�edman�el-
skou �istotu. Na druhé stran� legitimn� 
vnímají, �e uzav�ít man�elství a zalo�it 
rodinu jsou ješt� sociáln� i ekonomicky a 
mnohdy i emo�n� nep�ipraveni.
Bohu�el musím �íci, �e se setkávám 
s� velkým mno�stvím aktivních mladých 
pár�, kte�í se z takovéto rozhodnutí ne-
zpovídají, proto�e i p�es mnohé diskuse 
a up�ímné duchovní rozhovory své roz-
hodnutí nevnímají jako h�ích. Ke svátosti 
smí�ení však nadále s�up�ímností p�istu-
pují a dál �ijí svátostným �ivotem bez 
subjektivních vý�itek.
Vedle toho existuje z�mé zkušenosti také 
mno�ství pár�, které se v takovéto situ-
aci rozhodnou p�erušit svátostný �ivot, 
aby mohli v�partnerství, které pova�ují za 
Bohem pro n� p�ipravené, �ít i intimn�. 
Bohu�el nemálo z t�chto pár� p�eruší ne-
jen sv�j svátostný �ivot, ale následn� pro 
špatné sv�domí �i vý�itky svého okolí a 
necitlivosti ze strany n�kterých duchov-
ních se následn� odcizí Církvi úpln�.
Tyto dva výše zmín�né zp�soby �ešení 
volí jednozna�n� v� sou�asné dob� vý-
znamná v�tšina pastorovaných katolic-
kých pár� v��eské republice.
Existuje samoz�ejm� i ur�itá nevelká 
skupina katolických pár�, které mnohdy 
i pod vlivem svých duchovních rádc� 
�i pod tlakem tradi�ního prost�edí �eší 
danou situaci uzav�ením svátostného 
man�elství ješt� b�hem období p�ípra-

vy na samostatný �ivot, tedy p�edevším 
v�dob� studia. V� takové situaci pak jsou 
mladí man�elé v�drtivé v�tšin� �nan�n� 
významn� závislí na podpo�e ze strany 
rodi�� �i širší rodiny, nemají k� dispozi-
ci samostatné bydlení a jejich spole�ný 
�ivot je velmi brzy ohro�ován � mnoha 
zásadními sociálními i ekonomickými 
zm�nami.
V�d�sledku t�chto skute�ností i toto na 
první pohled chvályhodné �ešení v�sob� 
bohu�el skrývá z� mé osobní pastý�ské 
zkušenosti i ze zkušenosti mnoha spo-
lubrat�i kn��í, kte�í se mláde�i v�nují, 
zna�né nebezpe�í. Do nerozlu�itelného 
man�elství vstupují páry v� podstat� jen 
z�jediného d�vodu. Tím je nemo�nost na-
dále dodr�ovat p�edman�elskou �istotu. 
A to v�situaci, kdy mnohdy nejsou napl-
n�ny velmi pot�ebné sociální, ekonomic-
ké a �asto i emo�ní podmínky pro to, aby 
man�elství mohlo úsp�šn� p�ekonávat 
nástrahy spole�ného �ivota. Mnohé páry, 
které p�ijaly man�elství takto brzy, se 
proto bohu�el také velmi brzo rozpadají 
a teprve eventuální druhý s�atek t�chto 
katolických k�es�an� spl�uje p�irozené 
p�edpoklady pro vznik trvalého vztahu. 
�e to znamená velký morální problém, 
nemusím, myslím, nikterak zd�raz�ovat.
Osobn� bych ve svém p�ísp�vku cht�l 
upozornit na pro mne velmi vá�né d�-
sledky takovéto situace: Katoli�tí k�es�a-
né, kte�í v�období své p�ípravy na rodin-
ný �ivot nerespektovali o�ciální morální 
u�ení Církve, se po uzav�ení svátostného 
man�elství vracejí v� oblasti po�adova-
ných morálních nárok� do bezproblémo-
vého zp�sobu �ivota a p�sobení v�Církvi. 
A to na rozdíl od mnohých, kte�í po roz-
padu p�ed�asn� uzav�eného svátostného 
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man�elství vstoupí do druhého svazku a 
jejich� další svátostný �ivot je velmi proble-
matický. Nicmén� vracejí se s� jednou zá-
sadní hlubokou zkušeností, která význam-
n� ovliv�uje jejich následnou schopnost 
naslouchat Církvi a p�ijmout ji jako d�le-
�itou orienta�ní autoritu pro jejich osobní 
i spole�enský �ivot.Vracejí se se zkušenos-
tí, �e v zásadní a hluboké osobní otázce, 
v�otázce zrání k�rozhodnutí pro nerozlu�ný 
celo�ivotní vztah, jim ve velmi d�le�ité pe-
riod� �ivota Církev nebyla srozumitelnou a 
chápající autoritou…
Tato skute�nost se dle mé zkušenosti vel-
mi negativn� následn� promítá do jejich 
respektu v��i církevním pravidl�m a po-
stoj�m v� mnoha dalších oblastech, které 
se jich týkají a které musí �ešit. A za které 
následn� p�ebírají zodpov�dnost.
Vzniká tak po�etn� i vlivem významná sku-
pina anga�ovaných a v�Církvi aktivních lai-
k� s�rezervovaným postojem v��i autorit� 
Církve a samoz�ejm� v� neposlední �ad� i 

v��i církevní hierarchii.
Myslím, �e mnohé d�sledky tohoto poci�u-
jeme v�naší zemi (a domnívám se, �e nejen 
v� naší zemi) v� posledním období zna�n� 
bolestiv�. Jsem hluboce p�esv�d�en, �e to 
má nap�íklad zna�ný negativní vliv na p�i-
pravenost rodi�� podporovat rozhodnutí 
pro duchovní povolání svých d�tí.
Proto bych si velmi p�ál, aby se tato synoda 
také v�novala v�síle radostné a osvobozují-
cí zv�sti evangelia v�rnému a zárove� pro 
mladé lidi srozumitelnému a realistickému 
p�ístupu k�normám �ivota v�tomto období. 
A�koliv p�ed 50 lety takové období mezi 
p�ibli�n� 15. a 25. rokem �ivota mladých 
lidí ješt� tém�� v�bec neexistovalo, dnes 
hraje na cest� zrání mladých katolických 
k�es�an� významnou roli. A zásadním zp�-
sobem ovliv�uje pro�ívání víry v�následné 
dosp�losti. Myslím proto, �e toto téma by 
m�lo být jednou z�výzev pro naše synodní 
p�emýšlení, modlitby a rozlišování.
(P�ísp�vek Tomáše Holuba v plném zn�ní)
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T�sn� p�ed uzáv�rkou tohoto �ísla se usku-
te�nil rozhovor s� biskupem Tomášem Ho-
lubem, který tou dobou pobýval v� �ím� na 
synod� o mláde�i. Ochotn� odpovídal na 
otázky k pr�b�hu synody, diskutovaným té-
mat�m �i atmosfé�e jednání.
 
S�jakými o�ekáváními jste na synodu odjí�d�l?
Já jsem byl hlavn� zv�davý, proto�e syno-
da je pro m� n�co úpln� nového. Musím 
�íci, �e jsem o�ekával zá�itek sv�tové církve 
a p�edevším setkání s�pape�em Františkem 
nablízko. A zatím ob� dv� v�ci se mi splnily 
vrchovat�.

Jak jednání na synod� probíhá?
Jednání synody mají dva základní kroky. 
Tím prvním je generální shromá�d�ní, na 
kterém ka�dý ze synodních otc� a dále 
experti a r�zní hosté, pozvaní nap�. i z� ji-
ných církví nebo komunit, mají právo jed-
nou vystoupit. Toto vystoupení m��e trvat 

pouze �ty�i minuty, poté je �lov�k docela 
nemilosrdn� p�erušen. Tak�e i já jsem sv�j 
p�ísp�vek, který jsem publikoval v� celém 
zn�ní, celou noc intenzivn� zkracoval. 
Všech t�chto generálních setkání se zatím 
ú�astnil i pape� František.
A tento týden jsme za�ali pracovat i v tzv. 
„circoli minori“, tj. malých skupinách, ve 
kterých se setkáváme na bázi jednotlivých 
jazyk�, kterých je celkem šest. A nejmenší 
skupina, která tady existuje, je n�mecká, 
do které jsem se p�ihlásil i já. Má pouze 
dev�t �len�, oproti nap�. italské, kterých 
je n�kolik a má cca 20 �len�. Naše skupi-
na má ale významné zastoupení kardinál�: 
vedle víde�ského arcibiskupa Christopha 
Schönborna, je v ní také prezident Pape�-
ské rady pro jednotu k�es�an� Kurt Koch ze 
Švýcarska a p�edseda N�mecké biskupské 
konference Reinhard Marx. Je to skupina, 
ve které se intenzivn� diskutuje. Jen já a �e-
nevský biskup Alain De Raemy jsme t�mi, 

Tomáš 
Holub: 
Církev musí 
dát mladým 
d�v�ru
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kdo nemají v� naší skupin� n�m�inu jako 
rodný jazyk.

První �ást synody m�la vymezit problematiku, jaká 
témata byla nastolena?
V� úterý byla na jednání uzav�ena otázka 
analýzy reality dnešních mladých lidí, tak 
jak my ji vnímáme a mnohdy nerozumíme. 
Byla snaha, aby toto vymezení 
bylo opravdu co nejpoctiv�jší.
Témata, která dnes mladé lidi nejvíce trápí, 
se týkají spravedlnosti. �asto zaznívalo, jak 
je mladá generace pohoršena v�okam�iku, 
kdy se církev spojí s�n�jakou korupcí nebo 
politika�ení ve smyslu n�jakých výhod. 
Dále se také objevila otázka sexuálního 
zneu�ívání jako n��eho, co dramaticky ni�í 
v�bec schopnost za�ít s�mladou generací 
mluvit. A dále otázka sexuální morálky, kte-
rou chce mláde� �ešit a církev hledá cestu, 
jak na to adekvátn� odpov�d�t. Základní 
rovinou je u�it se naslouchat. Naslouchání 
nemá být jenom taktikou, ale je to teolo-
gický postoj víry �lov�ka, je výrazem d�v�-
ry k�druhému.
A po této úvodní analýze reality za�ala dal-
ší fáze a tou je, jakým zp�sobem tuto rea-
litu interpretovat z�k�es�anského pohledu. 
A jako takový refrén neustále zaznívá, �e 
máme být p�ipraveni mladé lidi doprová-
zet. Jakým konkrétním zp�sobem toto zre-
alizovat, aby nez�stalo pouze u zbo�ných 
slov, tak o tom budeme diskutovat v�t�ch 
malých skupinách.

V�prvním týdnu zazn�l na generálním shromá�d�-
ní také váš p�ísp�vek, který je v� tomto Zpravodaji 
otišt�n na p�edchozích stránkách. Jaká na n�j byla 
odezva?
Odezva na m�j p�ísp�vek m� p�ekvapila, 
proto�e je pom�rn� velmi intenzivní. A 

to jak tady ve Vatikánu, kde se ke mn� po 
mém p�ísp�vku p�ihlásilo relativn� dost 
biskup�, p�edevším z� Evropy a Severní 
Ameriky, s� pod�kováním a slovy, �e je 
moc dob�e, �e jsem m�l odvahu toto téma 
otev�ít a �e to je téma, s kterým si vlastn� 
nevíme rady. A tento nám�t byl zmín�n i 
na tiskové konferenci, která se koná na zá-
v�r ka�dého zasedání. A podobnou reakci 
jsem získal i od expert� z�Kongregace pro 
výchovu, kte�í za mnou p�išli s�pod�ková-
ním.
Te� dostávám r�zné reakce p�edevším od 
kn��í z��eské republiky, kte�í v�drtivé v�t-
šin� d�kují, �e jsem otev�el téma, které je 
n�jak slo�ité. Samoz�ejm� nezakrývám, �e 
jsou i n�které reakce, které s�mým p�ísp�v-
kem nesouhlasí, mají kritické p�ipomínky 
a domnívají se, �e to je téma, kde bychom 
m�li jednozna�n� odmítnout jakoukoliv 
diskuzi o tom, �e ty v�ci jsou jinak, ne� 
dnešní praxe církve odpovídá. Jsem ale 
moc rád, proto�e ta celá otázka nebyla o 
tom, �e víme, co s�tím, ale �e�je to problém, 
který je pot�eba pojmenovat a ptát se, 
kudy nás vede Bo�í duch dál.

Setkáváte se zde biskupy z�celého sv�ta, v��em je pro 
vás obohacující?
Je to podobné jako tenkrát, kdy� jsem byl 
na tzv. „baby biskupech“, tj. forma�ním 
kurzu pro nové biskupy. Tak�e podobnou 
atmosféru za�ívám znovu a pro�ívat tuto 
multidiverzitu je velmi obohacující.
Sna�ím se být co nejvíce �asu s�r�znými lid-
mi a uv�domuji si, �e p�ísp�vky a post�ehy 
jednotlivých biskup� z�celého sv�ta nasv�-
cují v�ci z�úpln� jiné strany. Uvedu p�íklad 
situace biskupa z�Pákistánu, který mluví o 
tom, jak pro mladého k�es�ana je vlastn� 
slo�ité získat zam�stnání, co� nám v�našem 



 12

kontextu, kde je p�ezam�stnanost, v�bec 
nedojde. Další p�íklad je z Ji�ní Ameriky 
z�Chile, kde jsou dnes mladí lidé naprosto 
tvrd� konfrontováni s�dopady kauzy sexu-
álního zneu�ívání. A to jsou v�ci, které �lo-
v�ku trochu víc dojdou jenom v� p�ímém 
kontaktu s�t�mi lidmi.

Získal jste sám n�jaký zajímavý podn�t 
z jiné �ásti sv�ta?
Evropa je na synod� v� menšin�, v�tšina 
synodních otc� je z�jiných kontinent� a to 
samé platí i pro odborníky a mláde�, tak�e 
zaznívá spousta zkušeností z�jiného sv�ta. 
Nap�. m� velmi zaujal p�ísp�vek arcibis-
kupa z�Melbourne, který �íkal, �e nejde o 
to, p�ivést mladé do církve, ale �e jde o 
to, aby se církev stala zpátky, jak to bylo 
na za�átku, tak mladou, aby byla sou�ástí 
mladého sv�ta, ve kterém ti lidé �ijí. Po-
kud se budeme sna�it mladé lidi p�ivést 
do církve, tak z�nich ud�láme „staré“, jako 
jsme my. Toto m� velmi zaujalo…

Jaká panuje na synod� atmosféra? 
A jak na vás p�sobí pape� František?
Atmosféra na synod� je velmi otev�ená. 
Jsou nastoleny n�které v�ci, které jsou 
velmi diskutabilní, které nejsou ni�ím, 
co by znamenalo jenom podporu toho, 
jak církev �ije dnes, práv� naopak. To, co 
nejvíce synodní jednání charakterizuje, je 
pestrost, ale na druhou stranu také velká 
únava.
Pape� František se pohybuje zcela nenu-
cen� a otev�en� mezi všemi ú�astníky, 
jednou je s mladými lidmi, jednou s bisku-
py, pak se zase sm�je s orientálním patriar-
chou a poté se ptá �lena švýcarské gardy, 
jestli si správn� pamatuje jeho jméno… 
Tak všechny tyto v�ci vytvá�ejí atmosféru 
mnohem v�tší spontánnosti, kterou n�kdy 
trochu musí kardinál Baldisseri, který je 
generálním sekretá�em synody, korigovat, 
abychom za�ali v�as. A toto dává mo�nost 
mluvit i v zákulisích nenucen�.
U pape�e Františka je pro m� neskute�n� 
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p�ekvapivé a úpln� nepochopitelné, �e �lo-
v�k v�82 letech je schopen sed�t t�i hodiny 
na zasedání a poslouchat a pak se p�ihlásit 
do diskuze, shodou okolností jako pátý, jak 
na n�ho p�išla �ada. To u� samo o sob� je 
takové odzbrojující. A kdy� se p�ihlásí, 
tak v�té chvíli je ten, kdo zcela konkrétn� 
mluví k daným p�ísp�vk�m, které zazn�-
ly v�rámci celého dne. A je vid�t, �e celou 
dobu pozorn� poslouchá.

Liší se v n��em názory mladých 
z��eské republiky od t�ch ostatních, 
nebo jaká spole�ná témata �eší?
Pro mladou generaci je dneska vel-
ká otázka toho, nakolik církev je sama 
v�sob� vnit�n� poctivá a férová. To vidím 
jako velikou výzvu a velké téma. Zde vní-
mám, �e toto sdílí �eská církev s� celým 
sv�tem, tuto otázku ur�ité nezaproda-
nosti se strukturám a moci. To je n�co, co 
tady zaznívá ze všech stran.

Co v�tom jako církev a i jako jednotlivá farnost m�-
�eme konkrétn� podniknout? O jakých nových ces-
tách k�mladým se zde diskutuje?
Jsme tu ješt� na za�átku, tak�e post�ehy 
„Kudy dál?“ budou a� sou�ástí t�etí �ásti 
synody a nechávám si je na záv�r. To, co 
mi ale dnes vychází jako zásadní po tom 
prvním týdnu je, �e to, co my máme p�ed-
stavovat lidem, je Je�íš, Je�íš jako �lov�k, 
který zárove� je Bohem. A nabízet setká-
ní s�Ním, které je a� drze nevlastní nebo 
nezávislé na strukturách církve, a je to 
setkání s� Je�íšem evangelia. A to ostatní 
pak nechat na pozd�ji nebo na svobod� 
Bo�ího ducha. Toto zde zaznívalo n�koli-
krát a pro m� to je inspirující. S�tím, �e prá-
v� nechat to na t�ch druhých znamená, 
darovat mladým lidem základní d�v�ru, 

�e ty v�ci „nezvo�ou“ a �e my nemusíme 
ukazovat ka�dé kroky úpln� p�esn�, pro-
to�e my je p�eci víme lépe. Pro m� je toto 
jedna z�v�cí, která se nemá realizovat je-
nom na úrovni celosv�tové církve, ale i u 
nás v��eské republice. A ké� bychom toto 
um�li i jako kn��í v� jednotlivých farnos-
tech.

A vzkaz na záv�r?
Záv�rem bych rád pod�koval za zájem, i 
za zájem o m�j p�ísp�vek. Rád bych vy-
zval všechny, kte�í o n�m cht�jí p�emýšlet 
a diskutovat, aby to u�inili, proto�e si my-
slím, �e je to d�le�ité. Je to v�c, ve které 
hledáme cestu dál, a bude dobré, kdy� se 
o tom bude mluvit.
Na druhé stran� bych cht�l moc poprosit 
o modlitbu. Setkáváme se tady v� napja-
té situaci, ne nadarmo pape� František 
v�t�chto dnech opakovan� vyzývá ke ka-
�dodenní�modlitb� R��ence a k�modlitb� 
ke sv. Michaelovi, který nás má chránit 
p�ed �áblem rozd�lení. A myslím, �e to 
není �ádná nadsazená výzva, ale je to 
n�co, co on s�velkou bolestí nese v�srdci, 
a�koliv z� n�ho neustále vyza�uje klid a 
pohodu. Tak�e bude moc prima, kdy� se 
k�této výzv� p�ipojíme a podpo�íme pape-
�e, aby ta církev skute�n� sm��ovala tam, 
kam ji chce Hospodin vést.
 Radka Blajdová, Tiskové st�edisko �BK



 14

Pape� František vydal poselství ke Sv�-
tovému dni misií, tzv. Misijní ned�li, 
která letos prob�hla 21. �íjna. B�hem 
tohoto dne se v��ící ve všech katolic-
kých farnostech sv�ta spole�n� modlí 
a finan�n� p�ispívají do sv�tového 
fondu solidarity, ze kterého jsou pod-
porovány projekty na pomoc pot�eb-
ným ve všech kontinentech skrze Pa-
pe�ské misijní dílo.

Spole�n� s mladými lidmi p�inášejme všem 
evangelium
Drazí mladí lidé, rád bych se s vámi 

zamyslel nad posláním, kterým nás 
pov��il Je�íš. Kdy� se obracím k vám, 
chci oslovit všechny k�es�any, kte�í v 
církvi pro�ívají dobrodru�ství svého 
bytí jako d�ti Bo�í. K tomu, abych ke 
všem mluvil prost�ednictvím tohoto 
rozhovoru s vámi, m� povzbuzuje 
jistota, �e pokud se k�es�anská víra 
otevírá poslání, které nám Kristus 
sv��uje, z�stává v�dy mladá. „Misie 
upevní víru“ (Redemptoris missio, �. 
2), napsal svatý Jan Pavel II. – pape�, 
který mladé lidi velice miloval a zále-
�elo mu na nich.

Poselství pape�e Františka 
ke Sv�tovému dni misií 2018

Poselství 
 pape�e Františka
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Synoda, kterou budeme v �ím� sla-
vit letos v �íjnu, m�síci v�novaném 
misiím, je pro nás p�íle�itostí lépe 
a ve sv�tle víry porozum�t, co chce 
Pán Je�íš �íci vám, mladí lidé, a vaším 
prost�ednictvím pak i všem k�es�an-
ským spole�enstvím.

�ivot je poslání
Ka�dý mu� a ka�dá �ena jsou poslá-
ním, a to je také d�vod, pro� �ijeme 
na této zemi. Být p�itahován a být 
pozván: tato dv� hnutí naše srdce, a 
zvlášt� srdce mladé v�kem, cítí jako 
vnit�ní síly lásky, skrývající p�íslib bu-
doucnosti a posouvající nás vp�ed. 
Mladí lidé víc ne� kdokoli jiný vníma-
jí, jak na n� �ivot dopadá a jak je p�i-
tahuje. �ít svou odpov�dnost za sv�t 
radostn� je veliký úkol. Znám dob�e 
sv�tlé i temné stránky toho, kdy� je 
�lov�k mladý, a kdy� si vzpomenu 
na vlastní mládí a na svou rodinu, 
vybavuji si, jak silnou nad�ji jsem 
m�l v lepší budoucnost. Skute�nost, 
�e jsme se na tomto sv�t� ocitli ne 
z� vlastního rozhodnutí, nás vede k 
úvaze o iniciativ�, která nás p�ed-
chází a z ní� se naše bytí odvozuje. 
Ka�dý z nás je povolán zamyslet se 
nad tímto faktem: „Já jsem posláním 
na této zemi, a proto jsem na tomto 
sv�t�“ (Evangelii gaudium, �. 273).

Hlásáme vám Je�íše Krista
Hlásáním toho, co obdr�ela zadar-
mo (srov. Mt 10,8; Sk 3,6), se církev 
m��e s vámi, mladí lidé, d�lit o cestu 
a pravdu, které dávají odhalit smy-

sl našeho �ivota na této zemi. Je�íš 
Kristus, který pro nás zem�el a vstal 
z mrtvých, se nabízí naší svobod� a 
podn�cuje nás, abychom tento pra-
vý a plný smysl hledali, objevovali a 
hlásali. Drazí mladí lidé, nebojte se 
Krista a jeho církve! Nalézá se v nich 
poklad, který nás napl�uje radostí 
a �ivotem. M��u vám to potvrdit z 
vlastní zkušenosti: díky ví�e jsem na-
šel pevný základ svých sn� i� sílu je 
uskute�nit. Vid�l jsem, jak velké utr-
pení, veliká bída poznamenávají tvá� 
tolika brat�í a sester. A p�ece ty, kdo 
z�stávají s Je�íšem, zlo podn�cuje 
jen k ješt� v�tší lásce. Mnozí mu�i 
a �eny i mnozí mladí lidé velkoryse 
nabídli z lásky k evangeliu sami sebe 
do� slu�by svým brat�ím, n�kdy i za 
cenu vlastního mu�ednictví. Je�íš�v 
k�í� nám dává poznat Bo�í logiku 
sebeob�tování (srov. 1 Kor 1,17-25) 
jako zp�sob, jak hlásat evangelium 
pro �ivot sv�ta (srov. Jan 3,16). Ty, 
kdo zaho�í Kristovou láskou, její pla-
men postupn� stravuje, a t�m, které 
milujeme, pak dává r�st v porozu-
m�ní, osv�cuje je a� rozn�cuje (srov. 
2 Kor 5,14). Po p�íkladu svatých, kte�í 
nám odhalují širé Bo�í obzory, vás 
vybízím, abyste si za všech okolností 
kladli otázku: „Co by na mém míst� 
d�lal Kristus?“

P�edávat víru a� na konec zem�
Také vy, mladí lidé, jste se prost�ed-
nictvím k�tu stali �ivými �leny církve, 
a spole�n� tak máme poslání hlásat 
evangelium všem lidem. Stojíte na 
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prahu �ivota. Rosteme-li v� milosti 
víry, kterou nám p�edávají svátos-
ti církve, vtahuje nás to do proudu 
sv�dk�, kte�í od pokolení do pokole-
ní zajiš�ují, �e moudrost zkušen�jších 
slou�í jako sv�dectví a� povzbuzení 
t�m, jim� se otevírá budoucnost. 
Mladým lidem pak zase sv��est a 
nadšení umo��ují stát se zdrojem 
podpory a nad�je pro ty, kdo se u� 
blí�í na konec své cesty. V�této sm�si-
ci r�zných �ivotních období buduje 
misijní poslání církve mosty nap�í� 
generacemi, v nich� naše víra v Boha 
a láska k bli�nímu p�edstavují zdroj 
hluboké jednoty.
Toto p�edávání víry, které je jádrem 
misijního poslání církve, se uskute�-
�uje „naka�livostí“ lásky, v ní� radost 
a nadšení jsou projevem toho, �e 
�lov�k ve svém �ivot� nalezl nový 
smysl a plnost. Ší�ení víry p�ita�livostí 
vy�aduje srdce, která se lásce oteví-
rají a nechají se jí zv�tšovat. Lásce 
není mo�né klást omezení, proto�e 
je silná jako smrt (srov. Pís 8,6). A toto 
ší�ení plodí setkání, sv�dectví a hlá-
sání, rodí se z n�j milosrdnou láskou 
podn�cované sdílení s t�mi, kdo jsou 
ví�e vzdálení, je jim lhostejná nebo 
se k ní dokonce stav�jí nep�átelsky. 
Práv� lidské kulturní a nábo�enské 
prost�edí, kterému jsou Je�íšovo 
evangelium a svátostná p�ítomnost 
církve stále ješt� cizí, p�edstavuje 
nejzazší periferie, onen „konec zem�“, 
kam jsou Je�íšovi u�edníci-misioná�i 
u� od prvních Velikonoc posíláni s 
jistotou, �e jejich Pán je stále s nimi 
(srov. Mt 28,20; Sk 1,8). �íká se tomu 
missio ad gentes. Tou nejopušt�n�jší 

periferií ze všech je místo, kde lid-
stvo pot�ebující Krista z�stává k ví�e 
nete�né, anebo se dokonce k plnosti 
�ivota v� Bohu staví nep�átelsky. Ka-
�dá hmotná i duchovní bída, ka�dá 
podoba diskriminace našich brat�í a 
sester je v�dy d�sledkem odmítání 
Boha a jeho lásky.
Všechny konce zem� jsou dnes pro 
vás, drazí mladí lidé, pom�rn� blízké 
a v�dycky se do�nich dá snadno „navi-
govat“. Digitální sv�t – všudyp�ítom-
né a stále dostupné sociální sít� – 
odstra�uje hranice, ruší vzdálenosti a 
redukuje rozdíly. Všechno se zdá být 
na�dosah, tak blízké a bezprost�ední. 
A p�ece se snadno m��e stát, �e bez 
daru nasazení vlastního �ivota bude-
me mít bezpo�et kontakt�, ale nikdy 
se nezapojíme do pravého �ivotního 
spole�enství. Zapojení se do misijní-
ho poslání a� na samý konec zem� 
od nás vy�aduje, abychom odevzda-
li sami sebe v tom povolání, které 
se nám B�h, umis�ující nás na tuto 
zemi, rozhodl dát (srov. Lk 9,23-25). 
Troufám si �íct, �e pro mladého mu�e 
nebo mladou �enu, kte�í cht�jí násle-
dovat Krista, je nejd�le�it�jší hledat 
a objevovat své povolání a vytrvat v 
n�m.

Sv�d�it o lásce
Jsem vd��ný všem církevním usku-
pením, která vám umo��ují pro�ívat 
osobní setkání s�Kristem, �ivým ve své 
církvi: farnostem, sdru�ením, hnutím, 
�eholním spole�enstvím a�nejr�zn�j -
ším podobám misijní slu�by. Kolik 
jen mladých lidí objevuje misijní 
práci ve� volontariátu jako zp�sob 
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slu�by t�m „nejposledn�jším“ brat -
�ím a sestrám (srov. Mt�25,40), a tak 
podporují lidskou d�stojnost a sv�d-
�í o radosti z lásky a z bytí k�es�anem. 
Tyto zkušenosti církve zaru�ují, �e 
výchova mladého �lov�ka se neza-
m��uje jen na p�ípravu pro úsp�šné 
zvládnutí zvolené profese, ale také 
na rozvoj Bohem sv��ených dar� 
a pé�i o n�, aby �lov�k mohl lépe 
slou�it ostatním. Tyto chvályhodné 
podoby do�asné misijní slu�by jsou 
plodným za�átkem a skrze rozlišová-
ní povolání vám mohou také pomoci 
k rozhodnutí cele se darovat jako mi-
sioná�i.
Z mladých srdcí se zrodila i Pape�ská 
misijní díla (PMD), aby podporovala 
hlásání evangelia všem lidem, a tak 
p�ispívala k lidskému a kulturnímu 
r�stu všech, kdo �ízní po� poznání 
pravdy. Modlitby i hmotná pomoc, 
které lidé št�d�e darují a PMD p�e-
rozd�lují, Svatému stolci pomáhají 
zajistit, �e ka�dý, komu se dostává 
pomoci v�osobních pot�ebách, m��e 
zárove� ve svém ka�dodenním �ivo-

t� sv�d�it o evangeliu. Nikdo není tak 
chudý, aby nemohl dát to, co má, ale 
ješt� spíš to, �ím je. Rád zopakuji slo-
va povzbuzení, která jsem adresoval 
mladým Chilan�m: „Nikdy si nemy-
sli, �e nemáš co nabídnout, nebo �e 
t� nikdo nepot�ebuje. Pot�ebuje t� 
spousta lidí, mysli na to! Ka�dý z vás 
a� si v srdci �íká: Pot�ebuje m� spous-
ta lidí“ (Setkání s mláde�í, Maipú 17. 
ledna 2018).
Drazí mladí lidé, letošní misijní m�-
síc �íjen, kdy budeme slavit synodu 
v�novanou práv� vám, pro nás bude 
další p�íle�itostí, kdy se m��eme stát 
u�edníky-misioná�i, lidmi stále vášni-
v�ji oddanými Je�íšovi a jeho poslá-
ní a� na nejzazší konec zem�. Marii, 
Královnu apoštol�, svatého Františka 
Xaverského a svatou Terezii od Dít�te 
Je�íše i�blahoslaveného Paola Mannu 
prosím, aby se za nás všechny p�i-
mlouvali a stále nás provázeli.

Vatikán 20. kv�tna 2018, slavnost Se-
slání Ducha Svatého
FRANTIŠEK



DOB�ANY 23. zá�í
Otev�ení Zahrady Ane�ky �eské 
pro ve�ejnost
Oáza klidu, do ní� se dá vstoupit p�í-
mo z�dob�anského nám�stí, to je Za-
hrada Ane�ky �eské, umíst�ná vedle 
místní fary.
„Tato �ást pozemku byla kdysi okras-
nou zahradou, ale neskute�n� zane-
dbaná a zarostlá. S�nápadem obnovit 
její krásu a otev�ít ji všem p�išel náš 
spolupracovník Jaroslav Šedivý, �editel 
Základní školy v� Dob�anech,“ vysv�t-
luje Lenka Šparglová z� Koinonie Jan 
K�titel, spravující dob�anskou farnost. 
V zahrad� najdeme jezírko s� tekoucí 
vodou a rybkami, jablon� i okrasné 
ke�e, mo�nost posezení, bylinkové a 
raj�atové záhony. Monumentální so-
cha sv. Ane�ky �eské z�dubového d�e-

va z�dílny �ezbá�ky Jitky Davídkové na 
vše dohlí�í laskavým pohledem.
„Zahradu jsme za�ali budovat loni v��íj-
nu a v�podstat� všechny práce zastali 
dobrovolníci. A to nejen naši farníci, 
ale mnozí další. P�išly d�ti i s�u�itelem, 
podílely se celé rodiny, podporu jsme 
m�li od starosty Martina Sobotky,“ do-
pl�uje Lenka Šparglová.
V ned�li 23. zá�í zahradu po�ehnal bis-
kup Tomáš Holub, od té doby je p�es 
den otev�ená. Zatím se hledá optimál-
ní provozní re�im, zahrada je k�dispozi-
ci jak místní škole, tak d�tem, rodinám 
i senior�m. Na revitalizaci byl získán 
grant z�programu Zelené oázy Nadace 
Partnerství, podstatná byla podpora 
spolku P�átelé Koinonie Jan K�titel. 
„Chceme, aby tu lidem bylo dob�e. Ví-
táme je tady, hovo�íme s�nimi. I to je  18

Co se stalo, co se chystá



ur�itá forma evangelizace,“ zd�raz�uje 
Lenka Šparglová.

PLZE� 29. zá�í  
Diecézní den senior�
Ú�astnící Diecézního dne senior� se 
sešli v� kostele sv. Jana Nepomucké-
ho, kde prob�hla mše sv., p�ednáška 
Kate�iny Lachmanové a Bogdana Ste-
piena, rozhovory, setkávání. Program 
odpoledne pokra�oval v�Medita�ní za-
hrad� koncertem skupiny Trio Kaphe. 

PLZE� 3. �íjna  
Naslouchárna Betlehem byla po�ehnána a ote-
v�ena
Spolek K Srdci prom�nil objekt býva-
lých ve�ejných toalet nedaleko kultur-
ního domu Peklo v�Sadech P�tat�icát-
ník� v místo, kde se naslouchá lidským 

osud�m, pot�ebám i bolestem, aby se 
ka�dý, kdo se nachází v t��kostech, 
mohl nadechnout nad�je. Vznikla Na-
slouchárna Betlehem. Po�ehnal ji a její 
�innost zahájil emeritní biskup Franti-
šek Radkovský. 
„U� n�kolik let se jako malé spole�en-
ství lidí sna�íme d�lit o své lidské št�s-
tí, nad�ji a radost ze �ivota s�t�mi, kdo 
št�stí, radost, lásku, a tedy ani nad�ji 
moc nemají. Za�ali jsme po�ádáním 
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mší svatých pro lidi bez domova, násle-
dovaly další aktivity, ale chyb�lo nám 
zázemí,“ vypráví P. Martin Sedlo�, �len 
Misijní kongregace oblát� a pracovník 
zapsaného spolku K�srdci. 
Pro vznik Naslouchárny našel inspiraci 
v� �ím� p�i studiích. „V� jedné farnosti 
m�li tak zvané Centro di ascolto, do-
slovn�� p�elo�eno centrum naslouchá-
ní. Jsou rozeseta po celé Itálii jako mís-
ta, kam lidé v�t��kostech mohou p�ijít, 
popovídat si, dostat potravinovou po-
moc, ale také získat kontakt na právní-
ky, léka�e, sociální pracovníky, kte�í jsou 
ochotni zdarma pomoci,“ vzpomíná P. 
Sedlo�. Po jednání biskupství, Diecézní 
charity s�ÚMO3 mohly být díky podpo-
�e m�sta n�kdejší záchodky p�estav�-
ny. Vznikla komunitní místnost, která 
slou�í i jako kaple. V�dalších prostorách 
je mo�né si vyprat, usušit prádlo, pro-
vést základní hygienu. Spolupracovat 
a poskytovat pomoc �i radu u� za�ali 
dobrovolníci z� oblasti zdravotnictví, 
sociálních slu�eb a další. Naslouchárna 
Betlehem  pomáhá prvním klient�m.

PLZE� 3. �íjna
Studentská mše sv. 
na zahájení akademického roku
Nový akademický rok zahájili studenti 
i p�edstavitelé plze�ské akademické 
obce p�i mši sv. v�kostele Nanebevzetí 
Panny Marie, kterou celebroval emerit-
ní biskup František Radkovský.
B��né studentské mše sv. se konají v 
pr�b�hu celého akademického roku 
ka�dou st�edu od 19.00 hodin tamté�.� 

PLZE� 6. �íjna 
Rytmická hudební skupina ANGELOS si p�ipo-
mn�la 50 let od zalo�ení
P�ed padesáti lety vnesla rytmická hu-
dební skupina Angelos nový vítr do li-
turgické hudby v západních �echách. 
„Ovšem ne všichni tehdy kytary v�kos-
tele vítali,“ vzpomíná první vedoucí 
skupiny Angelos Karel �eníšek. Skupi-
na hrála p�i bohoslu�bách i vystoupe-
ních mimo kostely od podzimu 1968 
nejen v�Plzni, ale t�eba v�Doma�licích, 
Rokycanech, �elezné Rud� a jinde. 
S� myšlenkou moderním zp�sobem 



podávat mešní písn� a p�iblí�it se mla-
dým lidem p�išel tehdejší plze�ský 
kaplan P. Pavel Kuneš.  „Rytmická hud-
ba mladé zajímala. Základ kapely tvo-
�ili kytaristé, k�nim se p�ipojili zp�váci, 
bend�o, klávesy, bylo nás kolem t�í 
desítek,“ �íká Karel �eníšek nad albem 
starých fotogra�í. V��ící po po�áte�ní 
ned�v��e nakonec rytmickou hudbu 
skupiny Angelos p�ijali. Nastoupivší 
normalizace nikoliv. Nejprve p�išel zá-
kaz hrát mimo kostel, v�roce 1973 zá-
kaz de�nitivní. 
Po p�l století se bývalí �lenové Ange-
los sešli v� Lochotínském pavilónku a 
zazpívali si legendární rytmickou mši 
Slyš nás o Pane na Výsosti. „P�ipomn�-
la se nám tehdejší atmosféra nadšení, 
nad�je na zm�nu,“ shodli se ú�astníci.  

STARÉ SEDLIŠT� 6. �íjna
Gotická Madona se v�kopii vrátila do kostela
Po dvaceti letech op�t stojí po stran� 
hlavního oltá�e kostela sv. Prokopa a 
Old�icha Madona. P�vodní gotickou, 
kterou v� 90. letech odnesli zlod�ji, 

nahradila v�rná kopie, ji� podle doku-
mentace vyrobil �ezbá� Pavel Hladký. 
Novou sochu po�ehnali emeritní bis-
kupové František Radkovský a Karel 
Herbst, který ve Starém Sedlišti p�sobil 
jako fará� v�letech 1986 a� 1989 a který 
dal k�vytvo�ení kopie popud. „V jednom 
kostele, kde stojí také kopie sochy Pan-
ny Marie na míst� p�vodní ukradené, 
se mi farníci sv��ili: Ta nová Matka Bo�í 
se na nás dívá n�jak vlídn�ji a p�átelšt�-
ji ne� ta p�vodní. �ekl jsem si, pro� by 
ve Starém Sedlišti m�la stále chyb�t,“ 
zavzpomínal biskup Herbst. Náklady 
na vytvo�ení nové Madony v� kostele 
sv. Prokopa a Old�icha ve výši 85 tisíc 
korun byly získány výhradn� od dárc�. 
„P�isp�l Spolek pro obnovu kostela n�-
meckých rodák�, kte�í sem pravideln� 
jezdí a díky nim� u� byla opravena st�e-
cha, fasáda i interiér kostela. Na zbytek 
náklad� se slo�ili jednotliví lidé, nejen 
v��ící, ale i ti, kte�í do kostela pravidel-
n� nechodí, v�etn� paní starostky. To 
vnímám v�našem pohrani�í jako malý 
zázrak,“ raduje se P. Václav Vojtíšek. 21
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�DÁNOV 14. �íjna   FOTO7
Po 58 letech prob�hla v�kapli poutní mše
V�roce 1960 barokní kaple zasv�cená 
místnímu poustevníkovi sv. Koloma-
novi ve �dánov� na Doma�licku vy-
ho�ela a následn� byla demolována.
Po více ne� p�lstoletí byla znovuvy-
budována a po 58 letech se zde ko-
nala poprvé od rekonstrukce poutní 
mše svatá, kterou celebroval P. Ivan 
Pavlí�ek za hojné ú�asti v��ících.

PLZE�SKÁ DIECÉZE
Vincentini zastupují duchovní správce ve 
farnostech
Pot�ebuje-li kn�z na delší dobu opus-
tit svou farnost, nastává v�tšinou 
komplikovaná situace ze zástupem. 
V� plze�ské diecézi nabízí od �íjna 
slu�bu „zastupujícího fará�e“ P. Pavol 
Kavec z�Misijní spole�nosti sv. Vincet-
na De Paul spolu s��eholním bratrem 
Jozefem Števicou.
„Kn�z za pomoci svého �eholního 
bratra bude pe�ovat o farnost, ale 
nebude d�lat �ádná zásadní rozhod-

nutí ani duchovní, ani materiální, ne-
bude mít p�ístup k�ú�t�m, bude re-
spektovat rozhodnutí fará�e, kterého 
zastupuje,“ up�es�uje biskup Tomáš 
Holub. 
Prvním p�sobišt�m obou vincentin� 
jsou od 1. �íjna do 30. listopadu far-
nosti Dolní B�lá a Ledce, dále je na-
plánováno zastupování ve Spáleném 
Po�í�í.  
V� období, kdy nebude stanoveno 
konkrétní místo jejich pastora�ní 
slu�by, budou vincentini k� dispozici 
k pastora�ní a misijní slu�b� ve far-
nostech na území celé diecéze podle 
pokyn� generálního viká�e. Dlouho-
dobé zázemí mají na fa�e v�Holýšov�. 
V�p�ípad� zájmu o slu�by vincentin� 
se kn��í mohou obracet na generál-
ního viká�e nebo p�ímo na biskupa.

Sout�� o nejlepší prezentaci organizací a 
farností k�25 výro�í diecéze má své vít�ze
Výstava, kde jednotlivými nást�nka-
mi farnosti a církevní instituce pre-
zentovaly svou �innost, vzbudila na 



diecézní pouti v Teplé velkou pozor-
nost. Do hlasování o nejlepší z� nich 
se zapojilo 639 poutník�. 
D�kujeme všem, kte�í se sout��e 
zú�astnili, p�ekvapila nás pestrost a 
nápaditost ve zpracování prezentací. 
D�kujeme také všem hlasujícím. Vý-
sledky hlasování u prezentací farnos-
tí jsou následující:
1. Starý Plzenec (163 hlasy)
2. Horšovský Týn �(140 h.)
3. Dob�any (108 h.)
4. Karlovy Vary - Stará Role (94 h.)
5. Nýrsko (87 h.)
6. Doma�lice (75 h.)
7. Rokycany (70 h.)
8. Sta�kov (63 h.)
9. Jesenice (59 h.)
10. Cheb (58 h.)
Farnosti Man�tín a Plasy se díky spo-
jeným nást�nkám, kdy ale lidé hlaso-
vali jen pro jednu �i druhou z�t�chto 
farností, p�ipravily o umíst�ní v první 
desítce, kde by jim p�i se�tení jejich 
hlas� pat�ilo šesté místo (76 hlas�).
Hlasování u prezentací škol, �ád� a 
dalších organizací dopadlo násle-
dovn�:
1. MŠ Kardinála Berana Plze� (119 hlas�)
2. Koinonia Jan K�titel (85 h.)
3. Rodinné centrum Plze� (70 h.)
4. Poutní místo Skoky (67 h.)
5. Sestry salesiánky Plze� (61 h.)
6. Hospic sv. Ji�í Cheb (55 h.)
7. Církevní základní 
 a st�ední škola Plze� (54 h.)
8. Hospic sv. Lazara Plze� (50 h.)
9. Milosrdné sestry sv. K�í�e Plze� (50 h.)
10. Salesiánské st�edisko mláde�e - 
 DDM Plze� (49 h.)�
Výherci (první �ty�i farnosti a první 
organizace) budou informováni o 
zp�sobu �erpání odm�ny – daru na 
pastora�ní �innost – a obdr�í šek na 

p�íslušnou �ástku.
Jednotlivé prezentace si lze prohléd-
nout na webových stránkách diecé-
ze: https://www.bip.cz/cs/prezenta-
ce-organizaci-a-farnosti

P�ipravila Alena Ou�edníková, foto Pa-
vel Adámek, So�a Pikrtová, Ji�í Strašek 
a Karel �eníšek.

BIBLE – KNIHA KNIH
Ostrov 1. – 30. listopadu
Farní knihovna v Ostrov� p�ipravila na 
m�síc listopad výstavu „Bible – kniha 
knih“ pro výstavní sí� Oran�erie Vác-
lava Havla v ostrovském zámku. Na 
výstav� lze spat�it r�zné ukázky Biblí, 
psaných a tišt�ných v dob� od 11. po 
21. století. Od románského rukopisu 
Vyšehradského evangeliá�e a gotické 
Bible Václava IV. (faksimile), p�es prv-
ní �eské tišt�né bible 16.století – Kra-
lickou, Kutnohorskou a pozd�jší Sva-
továclavskou – a� po bible sou�asné, 
nap�íklad Jeruzalémskou. M��ete si 
prohlédnout i vzácnou Bibli s ilustra-
cemi Marca Chagalla, �i malí�e-kn�ze 
Siegera Ködera. 

HOSPIC SVATÉHO LAZARA SE DO�ASN� ST�HU-
JE DO ROKYCAN
Rokycanská nemocnice 1. listopadu
Kv�li nezbytné rekonstrukci výta-
h��se na pár m�síc� Hospic svatého 
Lazara p�esune ze svého místa v�uli-
ci Sladkovského, Plze� – Slovany do 
prostor Rokycanské nemocnice.
P�esun je do�asný. Po�ukon�ení této 
dlouho plánované rekonstrukce� se 
vrátí zp�t do nového.� Po návratu 
budou v� budov� hospice moderní 2323
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výtahy, bezbariérový vchod s dálko-
v� otevíratelným p�ístupem p�ímo ze 
dvora, bezbariérová toaleta v p�ízemí – 
tedy další zm�ny, které budou slou�it k 
bezproblémovému a komfortn�jšímu 
chodu hospice. 
Snahou všech v� hospici je zachovat 
pé�i v takovém standardu, na jaký je 
ve�ejnost v kontextu Hospice svatého 
Lazara zvyklá. P�íjem pacient� bude 
probíhat v�b��ném re�imu.

SETKÁNÍ ADOPTIVNÍCH RODI��
Plze� 5. listopadu
Setkání adoptivních rodi�� projektu 
Adopce na dálku prob�hne od 16.30 
hodin v� sále kláštera dominikán� na 
Jiráskov� nám�stí, v�18.00 hodin v�kos-
tele Panny Marie R��encové celebruje 
mši svatou biskup Tomáš Holub.

BISKUP NA SNOWBOARDU – BESEDA
Kralovice 6. listopadu
Beseda s� biskupem Tomášem Holu-
bem k�jeho knize za�ne v�18.00 hodin 
v�M�stské knihovn�.

NA PLZE�SKÉ PALET� 
Plze�, D�m hudby 7. listopadu
Vernisá� se koná v 17.00 hodin, spole�-
n� se zahájením prob�hne také auk-
ce, na které bude nabídnuta skupina 
vybraných palet. Získané prost�edky 
budou pou�ity na �nancování druhé 
etapy restaurování vzácných varhan v 
kostele sv. Barbory v Man�tín�. 
Druhého ro�níku projektu se ú�ast-
ní 76 výtvarník�. Lehce nadpolovi�ní 
v�tšinu tvo�í op�t �lenové Unie výtvar-
ných um�lc� Plze�. Zapojili se studenti 
FDULS Z�U v Plzni i významní um�lci z 
dalších m�st �eské republiky. Um�lec-
ké obory jsou zastoupeny snad všech-

ny - malba, kresba, keramika, aradecor, 
socha�ství, práce s kovem, šperk, foto-
gra�e a další. Vznikla pestrá mozaika 
krásného um�ní, ve které se jednotlivá 
díla vzájemn� podporují a dopl�ují, 
ladí spolu v myšlence �i v barevném 
provedení, jako by n�kdy auto�i byli 
vedeni skute�n� jedinou inspirací.

JOSEF RATZINGER V� ROZHOVORU S� FILOSOFIÍ 
P�EDNÁŠKA
Plze� 8.listopadu
Katedra �lozo�e Z�U v Plzni a J�U v �. 
Bud�jovicích zvou na konferenci, která 
se uskute�ní od 10.00 hodin v zasedací 
místnosti FF Z�U v� Plzni, Sedlá�kova 
15.  
P�ednášku p�islíbili David Bouma, Jaro-
slav Vokoun, Martin Profant, Lucie Ko-
lá�ová a Pavel Frývaldský. Jako �estní 
hosté se seminá�e zú�astní nakladatel 
Ivo Lukáš (Barrister & Principal), Da-
niela Blahutková (p�ekladatelka d�l J. 
Ratzingera) a Mons. ThLic. Tomáš Ho-
lub, Th.D.

SETKÁNÍ PASTORA�NÍCH ASISTENT�
Plze� 10. listopadu
Setkání pastora�ních asistent�, akoly-
t�, lektor�, mimo�ádných slu�ebník� 
eucharistie a pomocník� kn��í ve far-
nosti se uskute�ní od 9.30 do 15.30 ho-
din na biskupství v Plzni. 
Téma setkání: 
Gaudete et exultate – o nové pape�ské ex-
hortaci s P. Vlastimilem Kadlecem OMI. 
P�ihlášky zasílejte do 5. listopadu na 
adresu: pastoracni@bip.cz.

RADOST V�BAROKU
Plze�, 11. listopadu
Ekumenický koncert pro Rudolfa 
Löwyho zazní od 18.00 hodin ve Staré 
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synagoze, Smetanovy sady 5.
Program: Georg Philipp Telemann, 
Antonio Vivaldi. Ú�inkuje soubor do-
bových nástroj� Concerto Aventino 
(vedoucí Jakub Kydlí�ek) a komorní 
smy�cový orchestr L´Estro Arco (ve-
doucí Miloslav Esterle)

NOKODÉMOVA NOC
Skalná 16. listopadu
Nikodém ve svých nejistotách a hle-
dání pot�eboval ke své cest� ke Kristu 
samotu, ticho a trochu mén� denního 
sv�tla, aby nebyl tolik na o�ích. My 
jsme na tom n�kdy podobn�. 
Nabízíme vám mo�nost p�ijít do ska-
lenského kostela mezi 18.00 a 19.30 
hodin. Najd�te zde otev�ené dve�e k ti-
ché chvíli p�emýšlení, rozjímání, mod-
litb� �i tichému duchovnímu rozhovo-
ru.�K dispozici Vám stále bude kn�z. Je 
mo�né po�ádat o svatou zpov��, roz-
hovor, radu, sv��it své bolesti nebo po-
�ádat o modlitbu a po�ehnání. Je však 
mo�né také ne�íkat nic a jen být chvíli 
vystaven blahodárnému tichu v Bo�í 
blízkosti. P�ijít m��e prost� kdokoliv.

EKUMENICKÁ BOHOSLU�BA ZA OB�TI DOPRAV-
NÍCH NEHOD
Šlovice 18. listopadu
U p�íle�itosti Sv�tového dne ob�tí 
dopravních nehod prob�hne ekume-
nická bohoslu�ba za ú�asti biskupa To-
máše Holuba od 15.00 hodin v dálni�ní 
kapli Smí�ení u  Šlovic. 

HUDBA MLADÝCH SKLATEL�
Plze� 19. listopadu
Koncert z� cyklu Hudba mladých skla-
datel� zazní v 19.00 v sálu Sboru Kristo-
va K�í�e, Mikulášské nám. 11, ú�inkují 
�lenové souboru Musica ad gaudium: 

Andrea Frídová, Alena Tichá, V�ra Bar-
toní�ková, Dominika Pilecká a Jaromír 
Tichý. Program:�Vojt�ch Frank, Tomáš 
Karpíšek, Nikola Janecká a Patrik Kotlár
Skladatelé doplní koncert pr�vodním 
slovem.

VE�ER CHVAL
Plze� 20. listopadu
Za�átek v 19.30 hod. v kostele sv. Jana 
Nepomuckého na Chodském nám�s-
tí. Ve�ery chval jsou p�íle�itostí vzdát 
Bohu chválu za to dobré, co v našich 
�ivotech d�lá, otev�ít mu prostor v nás 
samotných.� V pr�b�hu ve�era bude 
prostor jak pro chválu a radost, tak pro 
ztišení, naslouchání a modlitbu.

ADVENT KLEPE NA DVE�E
Plze�, Medita�ní zahrada 
24. listopadu 
Tradi�ní po�ad „Advent klepe na dve�e“ 
prob�hne od 15.00 hodin v�Medita�ní 
zahrad�, u�inkuje hudební soubor Ku-
drnatá Kapusta, slovem provází Pavla 
Sovová, Irena Pulicarová, Josef Kaše. 
Adventní dekorace: Kv�tinové studio 
ELISSA Petry Kohoutové. 
Rezervace termín� svateb, zájezd�, 
koncert� a dalších akcí v�Medita�ní za-
hrad�  na další sezónu je mo�ná: mob. 
603�809�798, zahrada@bip.cz 

TAJEMSTVÍ BO�ÍHO KRÁLOVSTVÍ
Plze� 26. listopadu 
P�ednáška P. Vojt�cha Kodeta se koná 
od 19.00 hodin v� u�ebn� biskupství 
na téma TAJEMSTVÍ BO�ÍHO KRÁLOV-
STVÍ.�Po p�ednášce následuje autogra-
miáda stejnojmenného CD a dalších 
knih P. Kodeta. 
Prodej knih a CD bude zajišt�n na míst�. 
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„OT�E NÁŠ“ – REKOLEKCE  S BISKUPEM
NA ZA�ÁTKU ADVENTU
Pernink, Hor. Blatná 30. listopadu 
2. prosince
Rekolekci povede biskup Tomáš Ho-
lub. Za�átek je v�  pátek v�19.00 ho-
din., konec v�ned�li ve 13.00 hodin. 
Cena 600 K� za jednotlivce.

DUCHOVNÍ OBNOVA
Karlovy Vary – Rybá�e 30. listopadu 
1. prosince
Zveme Vás na duchovní obnovu a 
p�ednášku se sestrou Angelikou Pin-
tí�ovou na faru a do kostela Nanebe-
vstoupení Pán�. 
V pátek bude mít sestra Angelika 
p�ednášku v rámci K�es�anské aka-
demie Karlovy Vary na rybá�ské fa�e 
a v�sobotu prob�hne od 9.00 hodin 
v kostele duchovní obnova vedená 
sestrou Angelikou. Rekolekce bude 
zakon�ená mší svatou.

ZÁZRAKY BO�Í MILOSTI
Plze� 10. prosince
V�  19.00� hodin v u�ebn� Biskup-
ství plze�ského bude p�ednášet� P. 
Bogdan St�pie�, fará� z kostela u 
redemptorist�, na téma ZÁZRAKY 
BO�Í MILOSTI.�
V��ase adventu se nechme pozvat do 
Bo�ího konání v�našem �ivot�, které 
p�evyšuje naše chápání. Po p�ednáš-
ce bude zajišt�n p�edváno�ní prodej 
knih v�u�ebnách. 
P�ednášky p�ipravuje Karmelitánské 
knihkupectví Plze� ve spolupráci 
s� Biskupstvím plze�ským a� Místní 
skupinou� �eské k�es�anské akade-
mie Plze�.�

ADVENTNÍ PRODEJ KARMELITÁNSKÉHO 
KNIHKUPECTVÍ VE FARNOSTECH
Rokycany 1.  a 2. prosince
V�sobotu na fa�e v�Rokycanech m�-
�ete v��ase od 10.00 do 13.00 hodin 
nakupovat nejen knihy Karmelitán-
ského knihkupectví. V� nabídce bu-
dou také d�tské knihy, betlémy, ad-
ventní sví�ky, kalendá�e. Výb�r bude 
bohatý a t�šíme se na vás, �e u nás 
nakoupíte krásné dárky pro své dra-
hé.
V�ned�li nabízíme mo�nost advent-
ního a p�edváno�ního nákupu na 
fa�e v� Rokycanech, ulice, v �ase od 
9.00 do 15.00 V� rámci adventního 
prodeje Karmelitánského knihku-
pectví m��ete nakupovat nejen no-
vinky KNA, najdete zde také krásné 
d�tské knihy, betlémy, adventní sví�-
ky, kalendá�e. Bude z��eho vybírat a 
t�šíme se na vás, �e u nás nakoupíte 
krásné dárky pro své drahé.

DIECÉZNÍ MODLITEBNÍ ŠTAFETA
V�listopadu se modlíme:
29. �íjna-3. listopadu Klatovy
Prosíme za odvahu klatovské farnosti 
�ít z�Bo�ího slova a modlitby.
4.-10. listopadu Klen�í p. �erchovem
Prosíme za rodi�e, aby rozvíjeli víru 
svou i svých d�tí a abychom byli více 
vnímaví a soucitní k pot�ebám dru-
hých.
11.-17. listopadu Kolove�
Pane, shlédni milostiv� na �ivé i zem�e-
lé �leny farnosti Kolove� a dej všem, 
kdo jsou od Tebe daleko, nové srdce a 
nového ducha.
18.-24. listopadu Konstantinovy Lázn�
Modleme se za všechny, kdo p�icházejí 



27

do Konstantinových Lázní, aby zde po-
ok�áli na t�le i na duši. 
A� je naše farní spole�enství s láskou 
p�ijímá a prohlubováním svátostného 
�ivota �erpá více síly ke konání skutk� 
milosrdenství.
25. listopadu-1. prosince Kralovice
Za Bo�í iniciativu otevírající srdce lidí a 
za schopnost oslovit rodící se touhu po 
Bohu. Za katolické rodiny
Aktuální úmysl si lze nechat zasílat pravi-
deln� (ka�dou sobotu ve�er) do e-mailu, 
a to p�ihlášením se k odb�ru speciálního 
newsletteru na diecézních webových 
stránkách. Postup k p�ihlášení naleznete 
zde: https://www.bip.cz/cs/modlitebni-
-stafeta-upozorneni. 

BRO�URA KUDY DO BETLÉMA?
V� posledních letech se vedle tradice 
rozdávání betlémského sv�tla rozši�uje 
také hraní �ivých betlém�. Pastora�ní 
centrum Biskupství plze�ského vydalo 
bro�uru, která nabízí jako inspiraci 11 
scéná�� pro nacvi�ení �ivého betléma 
ve farnosti, najdete tam scéná�e od 
nejjednodušších po netradi�ní, p�eve-
dené do sou�asnosti. 
Publikaci, kterou obdr�eli všechny far-
ní ú�ady v�diecézi, je mo�no objednat 
na pastoracni@bip.cz nebo zakoupit na 
vrátnici biskupství, cena 50 K�.

KNIHOVNA NA BISKUPSTVÍ
Knihy je mo�no p�j�it na pastora�ním 
odd�lení (3. patro biskupství) pond�-
lí–pátek 8.30–12.00, jindy po domluv�, 
377 223 112; pastoracni@bip.cz.

SVÁTOST SMÍ�ENÍ V PLZNI
v�kostele Nanebevzetí Panny Marie (u 

františkán�):
- ka�dé úterý 14.00-17.00 obláti z�Plas
- ka�dou st�edu 10.30-12.00 a 12.30-
13.30 P. Stanislav Uhlí�
- ka�dý �tvrtek 14.30-16.30 brat�i fran-
tiškáni z�Lochotína
- ka�dý pátek 11.30-12.00 a od 15.00 
b�hem adorace P. Ludolf Kazda O.Pra-
em.

CÍRKEVNÍ ZÁKLADNÍ A ST�EDNÍ ŠKOLA V PLZ-
NI ZVOU NA DNY OTEV�ENÝCH DVE�Í
Den otev�ených dve�í na Církevní ZŠ
Církevní ZŠ Plze�, první církevní zá-
kladní škola v� regionu, Vás zve na 
Den otev�ených dve�í 21. listopadu od 
8.00 do 17.00 hodin. Akce je ur�ena ne-
jen, ale p�edevším pro rodi�e p�ed-
školák� a �ák� 5. t�íd. 
Pro školní rok 2019/20 bude škola 
otevírat jednu 1. a jednu 6. t�ídu. P�i 
dni otev�ených dve�í m��ete nahléd-
nout do výuky, prohlédnout si pro-
story školy, zeptat se na vše, co vás 
zajímá. 
Zvány jsou i d�ti, které se mohou 
vydat se na výzkumnou expedici po 
škole. První úkol je snadný – tre�t 
na správné místo: Církevní ZŠ Plze�, 
Táborská 28, Plze� – Slovany. Více na 
www.cisplzen.cz 
Den otev�ených dve�í na Církevní SŠ 
Na Církevní SŠ prob�hnou v�prvním 
pololetí školního roku t�i dny otev�e-
ných dve�í a praxí. 
13. listopadu se bude konat den ote-
v�ených praxí s mo�ností zapojení 
uchaze�� do odborných praxí. 
Uchaze�i si mohou vyzkoušet n�-
které odborné �innosti v� rámci pr�-
b��ných praxí st�edoškolák�, nap�. 
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mikroskopování, ošet�ování terarij-
ních zví�at, chemické pokusy, první 
pomoc, canisterapii apod.
7. prosince prob�hne den otev�ených 
dve�í s mo�ností prohlídky školy a 
19.  ledna den otev�ených dve�í s do-
provodným studentským progra-
mem, nap�. ukázka školního diva-
dla, p�veckého sboru, p�ípravy na 
p�ijímací a maturitní zkoušky a op�t 
ukázky odborných �innosti.
Na všech dnech se bude konat pre-
zentace našich maturitních obor� – 
Ekologie a �ivotní prost�edí a Sociální 
�innost, rovn�� si m��ete prohléd -
nout studentské práce a odborné 
pom�cky. 
Naše škola nabízí budoucím studen-
t�m propracovaný systém odbor-
ných exkurzí a praxí, vše o �em se stu-
denti u�í, uvidí a vyzkouší si v�praxi. 
T�šíme se Vaši návšt�vu.

SALESIÁNSKÉ ST�EDISKO MLÁDE�E V� PLZNI 
HLEDÁ NOVÉHO KOLEGU
do týmu na místo sociálního pracovní-
ka do našeho nízkoprahového klubu 
Vzducholo�. 
Salesiánské st�edisko mláde�e je ne-
státní nezisková organizace, která se 
zam��uje na práci se znevýhodn�nou 
mláde�í, d�tmi i jejich rodinami. Na-
bízíme volno�asové aktivity a sociální 
slu�by široké skupin� lidí. 
Termín nástupu: listopad 2018.
Co od Vás o�ekáváme:  vzd�lání dle 
zákona o sociálních slu�bách na po-
zici sociální pracovník nebo pracov-
ník v sociálních slu�bách,  zkušenosti 
s�prací s�d�tmi, zkušenost s�prací v�so-
ciálních slu�bách, komunikativnost 
porozum�ní k�es�anským a salesián-

ským hodnotám, trestní bezúhon-
nost.
Co bude náplní Vaší práce:  p�ímá prá-
ce s�klienty ve v�ku 13 a� 22 let, za-
jišt�ní provozu klubu spole�n� s�dal-
šími kolegy, �áste�ná terénní práce v 
lokalit�
Co Vám nabízíme: práci v zavedené 
a rozvíjející se neziskové organizaci 
v�týmu mladých lidí, profesní rozvoj, 
další vzd�lávání, individuální i týmo-
vou supervizi, mo�nost realizace, kre-
ativní nápl� práce, smlouvu na dobu 
neur�itou, p�átelské rodinné prost�e-
dí, �remní bene�ty. 
Pokud Vás nabídka oslovila, zašlete 
profesní �ivotopis a motiva�ní dopis 
do 2. listopadu e-mailem na adresu 
bohata@sdbplzen.cz 

KARMELITÁNSKÉ KNIHKUPECTVÍ V�PLZNI HLE-
DÁ POSILU
Nabízíme: úvazek 30 hodin týdn�, 
hluboce smysluplnou práci v k�es-
�anském duchu, rozvoj profesních i 
osobnostních schopností, p�átelské 
prost�edí, spolupracující tým.
Po�adujeme: spolehlivost, zodpov�d-
nost a pracovitost, aktivní a pozitivní 
komunikaci, orientaci v k�es�anské li-
teratu�e, ochotu u�it se nové v�ci, ak-
tivní �ízení motorového vozidla, spo-
lupráci p�i zajišt�ní výjezdových akcí. 
�ivotopis a motiva�ní dopis posílejte 
na adresu: plzen@kna.cz. Budeme vás 
kontaktovat. 
Pro p�ípadné zájemce ješt� upozor-
n�ní: jedná se o práci v�kamenném 
obchod�, denní manipulace s� bed-
nami se zbo�ím, práce není vhod-
ná pro osoby se ztí�enou pracovní 
schopností.
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Adventní rekolekce v�T�novicích
se koná 8. prosince. P�íle�itost spo�i-
nout v tichu (i v teple), zastavit se, 
adorovat, mluvit spolu, projít se pod-
zimní p�írodou, p�ipravit se na Váno-
ce…

Setkání „osam�lých vlk�“ 
aneb víkend pro rozvedené mu�e 
23.-25. listopadu, Zvole u Záb�ehu. 
Víkend nabídne: spole�enství p�i mši 
svaté a modlitb�, prostor pro diskuse 
a sdílení, ale i ticho, spole�nou práci 
v lese, ale i odpo�inek, hledání cesty 
jak dál i putování, doprovázení kn�-
zem. Za�ínáme v pátek v 18.00 hod. 
mší sv. v kostele Neposkvrn�ného 
po�etí P. Marie 
P�ihláška na www.rodinnyzivot.cz 
nebo tel: 720 110� 750, p�ísp�vek na 
stravu 200 K�.
 
Konference k Amoris laetitia 
Pracovní skupina pro sociální otázky 
p�i �eské biskupské konferenci (SO 
�BK) po�ádá ve spolupráci s TF JU ve 
dnech 9.–10. listopadu v �eských Bu-
d�jovicích konferenci k apoštolské 
exhortaci pape�e Františka Amoris 
laetitia. Konference se bude zabý-
vat významem daného dokumentu 
a realizací jeho myšlenek v praxi, je 
ur�ena široké ve�ejnosti z �ad od-
borník� i laik� – student�m a aka-

demik�m, pastora�ním a sociálním 
pracovník�m, všem, kdo se anga�ují 
ve farnostech, v rodinných centrech 
a dalších institucích zam��ených na 
rodinu a man�elství, kn��ím i zainte-
resovaným v��ícím. Zú�astnit se mo-
hou rovn�� zájemci z �ad širší ve�ej-
nosti. Konference je bezplatná.
Více informací v�etn� mo�nosti p�ihlá-
šení se na konferenci na www.socialni-
nauka.cz. 

K�es�anská psychoterapeutická poradna
p�i biskupství nabízí poradenství v 
oblasti rozvoje osobnosti, t��kých �i-
votních situací, mezilidských vztah�, 
man�elské poradenství a párovou te-
rapii (více na www.poradnaukaplicky.
cz). Poradnu vede psychoterapeutka 
Marie Kutilová pro objednané ka�dé 
pond�lí na DCM, Františkánská 11, 
Plze�. Objednávky: mankak@tiscali.
cz, 606 710 631. 

Poradna P�irozeného plánování rodi�ovství
Vyškolené instruktorky Vám nabí-
zejí bezplatné konzultace ohledn� 
symptotermální metody p�irozené-
ho plánování rodi�ovství, plánování 
po�etí … Domluva na tel. 774 213 186 
(V�rka) nebo 776 200 028 (Hanka).

 Jind�ich Fencl, 
 rodiny@bip.cz, tel 731�619�704

Centrum pro rodinu
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Pomoc posti�eným z�vyho�elé ubytovny po-
kra�uje
Diecézní charita Plze� srde�n� d�-
kuje všem ú�astník�m sbírky, ma-
teriální a jiné pomoci, kte�í pomohli 
lidem z� vyho�elé ubytovny v� Plzni. 
Po�ár vypukl 11. zá�í. V�tšina z�uby-
tovaných se ocitla b�hem okam�iku 
tak�ka „na ulici“. D�kujeme za skv�-
lou, rychlou a ú�innou spolupráci 
Magistrátu m�sta Plzn�, Hotelu CD, 
ubytovn� v� Plachého ulici, FEAD a 
Potravinové bance, obchodním �e-
t�zc�m Tesco a Kaufland, firmám 
Image Care a Datart. P�edevším ale 
d�kujeme za nezištnou pomoc Vám 
všem, kte�í soucítíte s�lidmi v�krizové 
�ivotní situaci a jste ochotni pro n� 
ud�lat n�jaký konkrétní �in. Zárove� 

si velice vá�íme Vaší d�v�ry ve slu�-
by DCHP.
P�i po�áru p�išli lidé nejen o ubyto-
vání, ale také o veškeré osobní v�ci, 
vlastní prost�edky a peníze. 
Ve v�tšin� p�ípad� nem�li �ádné ro -
dinné zázemí nebo mo�nost n�jaké 
podpory v okolí. Konkrétn� se nám 
poda�ilo zaopat�it 60 lidí, z nich� 
�ást tvo�ili cizinci. V�tšina byla pra-
cujících, dále šlo o lidi ve špatném 
zdravotním stavu.
Plze�ský magistrát se v�sou�innosti 
s�Diecézní charitou Plze� zaslou�il o 
prozatímní ubytování poškozených 
v� hotelu CD a ubytovn� v� ulici Pla-
chého. 
Humanitární sklad p�ijal od ve�ej-
nosti  95 beden a 8 pytl� oble�ení,

Z�charitního �ivota v západních �echách
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l��kovin, bot, nádobí a 5 beden droge-
rie. Na transparentní ú�et bylo p�ijato 
33�323 korun. První pomoc ze šatníku 
poskytla 25 pytl� oble�ení a l��kovin, 5 
krabic nádobí a p�edm�t� denního u�í-
vání. Další nádobí, potraviny a spodní 
prádlo v�noval Fond evropské pomoci 
nejchudším osobám (FEAD). Potravi-
nová banka vydala 20 beden potravin 
a drogerie. Obchodní �et�zec Tesco v�-
noval hygienické pot�eby a dietní stra-
vu pro nemocné a Kau�and v�noval 
hygienické pot�eby. Firma Image Care 
darovala 10 beden nového pánského 
oble�ení a �rma Datart 10 p�enosných 
rádií pro seniory. 

Adoptivní rodi�e se op�t sejdou
V�kostele Panny Marie R��encové v�Plz

ni na Jiráskov� nám�stí se op�t sejdou 
podporovatelé chudých d�tí v� Ji�ní 
Americe. Setkání se uskute�ní u p�í-
le�itosti svátku sv. Martina de Porres 
v pond�lí 5. listopadu. Hlavním hos-
tem bude paní J. E. Liliana De Olarte 
de Torres-Muga, velvyslankyn� Peru. 
V 16:30 se sejdou adoptivní rodi�e,   
v 18:00 bude následovat mše svatá ke 
cti sv. Martina de Porres, patrona roz-
vojových projekt� Diecézní charity 
Plze� v Latinské Americe. Mši svatou 
celebruje Mons. Tomáš Holub, biskup 
plze�ský. Po mši je p�ipraveno malé 
ob�erstvení, které tradi�n� p�ipravuje 
Velvyslanectví PERU.

Pomoc v Indonésii
Charita �eská republika se jako jedna 
z prvních organizací celosv�tové sít� 
Charit zapojila do mezinárodní pomo-
ci, o kterou po�ádala indonéská vláda. 
Od vyhlášení sbírky zaslali dárci na 
sbírkový ú�et Charity pro Indonésii ji� 
více ne� �tvrt milionu korun. 
Sbírka dále trvá a probíhají také jedná-
ní o konkrétní podob� �eské pomoci. 
V kontaktu jsme také s kolegy z n�mec-
ké Charity, která u� má od �tvrtka na 
míst� sv�j zdravotnický tým. Zprávy z 
ostrova poni�eného zem�t�esením a 
následnou vlnou tsunami p�inášejí stá-
le se zvyšující �ísla potvrzených ob�tí, 
identifikováno bylo tém�� 1� 500 mrt-
vých  2 a p�l tisíce zran�ných. 
Charita distribuuje pomoc do oblasti, 
kde bylo zni�eno 70 tisíc p�íbytk�. Od-
haduje se, �e humanitární pomoc nyní 
pot�ebuje 200 tisíc Indonésan�.

  Miroslav Anton



Sv. Karel Boromejský se narodil v�roce 1538 
jako šlechtic. Jeho strýc, pape� Pius IV., 
jej jmenoval ve 22 letech kardinálem. 
Teprve pak obdr�el kn��ské sv�cení a 
v� roce 1564 se stal milánským arcibis-
kupem. Protekci svého strýce vnímavý 
a aktivní Karel vynahradil stonásobn�. 
Zakládal školy a nemocnice, sna�il se 
o nápravu �ivota kn��í a �eholník�, 
navšt�voval farnosti. Jeho nep�átelé se 
sna�ili jeho reformní úsilí hatit a spá-
chali na n�j  neúsp�šný atentát. Zaslou-
�il se o zakon�ení Tridentského koncilu 
a vy�erpán podlehl zápalu plic ve svých 
46 letech. Je zobrazován v�biskupském 
�i kardinálském rouchu s�výrazným or-
lím nosem a asketickou fyziognomií. 
�ada vyobrazení se vztahuje k�návšt�-
vám nemocných a obdarovávání chu-
dých. Je patronem duchovních správ-

c�, kn��ských seminá��, nemocnic a 
ochráncem proti moru. 

P�esto�e je sv. Karel Boromejský slavný 
a uznávaný sv�tec, kostel� má u nás 
velmi málo a v�naší diecézi jen jeden, 
v�Mok�inách u Aše. Byl navr�en stavitelem 
Antonínem Moelerem z Varnsdorfu, 
který krátce p�edtím navrhl domini-
kánský klášter s�kostelem v�Plzni. Kos-
tel Mok�inách z� roku 1913 má archi-
tekturu i �adu detail� s�tímto kostelem 
spole�ných. Je jednolodní s�portikem 
v�hlavním pr��elí a v��í u presbytá�e.

Svatý Vintí� (G�nter) je zajímavou osob-
ností p�elomu prvního a druhého milénia 
ve st�edoevropském prostoru. Narodil se 
roku 955 ve Schwarzburgu jako šlechtic a 
bratranec pozd�jšího svatého císa�e Jin-

KOSTELY A KAPLE OJEDIN�LÝCH 
 ZASV�CENÍ V�PLZE�SKÉ DIECÉZI
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Mok�iny
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Letiny Chlum u Blovic

d�icha II. Zastával sv�tské ú�ady do svých 
45 let, kdy po�ádal o p�ijetí v� klášte�e 
Hersfeld a pozd�ji v�Niederalteichu v�Ba-
vorsku. Po dalších letech zalo�il poustev-
nickou komunitu v�Rinchnachu nedaleko 
našich hranic. Nakonec si našel své mís-
to na B�ezníku u Dobré Vody, kde v�roce 
1045 zem�el. Traduje se historka, �e jej 
tam objevil kní�e B�etislav I. a po�ádal ho 
o sjednání míru mezi ním a Jind�ichem 
III., kterého krátce p�edtím porazil u Br�d-
ku (1040). Jeho ostatky byly p�eneseny 
do kláštera v�B�evnov�, kde byly zni�eny 
husity. Je zobrazován jako poustevník, 
mnich s�berlou ve tvaru T, s�knihou �i leb-
kou. Také má n�kdy u nohou páva, kte-
rého údajn� vzk�ísil na páte�ní hostin� u 
svého švagra, uherského krále Št�pána, 
aby nebyl porušen p�st. Patron Bavorska 
a Šumavy. 

Jedinou kaplí sv. Vintí�e v�naší diecézi 
nalezneme v�lázních Letinech. Byla posta-
vena u pramene v�roce 1856 a pozd�ji 
rozší�ena v�90. letech 19. století. Uvnit� 

je socha barokní sv. Vintí�e ze starší, 
z�ejm� d�ev�né kaple. Kaple je situová-
na trochu nevhodn�, jakoby ve škarp� 
silnice. Je drobná s� polygonálním zá-
v�rem a hranatou ve�i�kou na sedlové 
st�eše. 

Liturgický rok kon�í slavností Krista Krále. 
Tento svátek zavedl v roce 1925 Pape� 
Pius XI. Má symbolizovat vládu Je�íše 
Krista nad lidstvem, nad etikou a d�stoj-
ností �lov�ka. Je na nás, abychom jeho 
kralování p�ijali a podíleli na n�m.

V �naší diecézi je tomuto kultu zasv�ce-
na jen kaple ve vsi Chlumu u Blovic. Para-
doxn� nám tato návesní kaple p�ipo-
míná, �e královská Bo�í v�le se m��e 
realizovat i v� mali�kostech. �ty�boká 
kapli�ka se skosenými rohy a cibulo-
vou v��i�kou pochází z�ejm� z� pozd-
ního 18. století a p�vodní neznámé 
zasv�cení bylo asi zm�n�no ve 20. le-
tech 20. století. Uvnit� je pouze barokní 
socha sv. Vintí�e. Jan Soukup



Týden ekumenických modliteb pod 
názvem „24/7 … za naše m�sto“ pro-
bíhal od 30. zá�í do 6. �íjna. V�t�chto 
dnech v�dy po šesté hodin� ranní 
vystupovali v��ící na v�� katedrály 
sv. Bartolom�je, aby se tam modlili 
za Plze� a �ehnali jí. 
Odpoledne vedly modlitební pro-
cházky na místa, se kterými souvisí 
ur�itý úsek �ivota m�sta, nap�. za 
d�ti, pro �ivot, v�ze�ství, vláda, mlá-
de�, univerzitní m�ste�ko. Ka�dý 
ve�er tohoto týdne pak pokra�oval 
modlitbami v�prostorách �eskobra-
trské církve evangelické, Evangelic-
ké církve metodistické a poslední 
den u nás katolík�. 
Zú�astnila jsem se t�í akcí. Vycházka 
„pro �ivot“ za�íala na vršku Mikulka. 
Pod námi le�ela celá Plze� s�nejbli�-
ším objektem fakultní nemocnice 
v�etn� porodnice. Téma nenaro-
zeného �ivota nenechává nikoho 
chladným. Hojn� jsme se také mod-

lili za mo�nosti ší�ení správných in-
formací ve školách a za odpov�dný 
p�ístup k��ivotu. 
Následující den „v�ze�ství“ jsme stá-
li v�parku p�ed V�znicí Plze� – Bory. 
Hlavní kaplan tohoto za�ízení Bla�ej 
Pelán modlitby vedl a p�ipomínal, �e 
v�znice je p�epln�ná asi o 250 míst. 
Otázky viny, nápravy a odpušt�ní se 
vlastn� týkají ka�dého z�nás. 
Týden 24/7 jsme zakon�ili modliteb-
ní štafetou. Nep�etr�it� po 24 hodin 
se st�ídalo v� prostorách františkán-
ského Dome�ku mnoho ú�astník�. 
Díky za tak podn�tnou akci, která 
odrá�í sou�asný stav Plzn�. 
                         Jana Peroutková, Plze�

o si mohli �íci návšt�vníci 1. koncer-
tu 1. ro�níku Plze�ského podzimu 
16. zá�í v� Památníku ob�tem zla 
v�Plzni - Doudlevcích. 
N�koho tam tak mohla p�ivést zv�-
davost, krásné podzimní ned�lní od-
poledne �i  zájem o sborový zp�v. A 
nebylo �eho litovat. 

Ekumenické modlitby 24/7
za naše m�sto
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Spojují nespojitelné,



Letošní Týden pam�ti, 

Nemohu ani nechci psát n�jakou 
recenzi, jen se chci pod�lit o vlast-
ní vnit�ní pocit. Kdybych to m�la 
vyjád�it jedním slovem, byla by to 
up�ímnost. Ta tryskala z písní,  z� ja-
mování i ze spole�enství, které se 
vytvo�ilo po koncert� p�i milém 
ob�erstvení. P�isp�la k� tomu ur�it� 
i up�ímnost, se kterou tuto zahradu 
Luboš Hruška budoval, a cht�l, aby 
mluvila k�srdcím lidí. 
A to se poda�ilo. 

známý  té�  jako Pomeran�ový tý-
den,  prob�hl od  16. do 23. zá�í. 
Uskute�nilo se  n�kolik akcí, nap�. 
Den otev�ených dve�í v Domov� sv. 
Aloise, 18. zá�í byl k� dispozici  pro 
širokou ve�ejnost informa�ní stánek 
na biskupství, který  byl pom�rné 
hodn�  navštíven. 
Zájemci obdr�eli kvalifikované in-
formace a m�li i mo�nost se objed-
nat na testy pam�ti, které jsou pro-
vád�ny zdarma.  Pokud jste to ale 
nesta�ili, m��ete se ješt� domluvit 
na �. telefonu 731�610�146.  
Celkem  bylo v�Plzni a okolí vybráno 
do 20  kasi�ek  21�703   K�, a to p�e-
vá�n� díky aktivit� k�es�an�.  Z �toho 
se vrací do našeho domova  celých 
95%. 
 Ké� dobrý B�h Vám mnohonásobn� 
odplatí.  Anna Srbová



        Z diá�e biskupa Tomáše

Z�diá�e emeritního biskupa Františka
7.-9.11.  Opatství Nový Dv�r, duchovní setkání pracovník� DCHP
11.11.    8:15 Blovice, mše sv., 10:00 Letiny, mše sv. 
13.11.      Olomouc, konference Charita a spiritualita
14.11. 14:00 Plze�, Z�U, slavnostní zasedání V�decké rady Z�U
15.11. 10:00 Plze�, Domov sv. Aloise, návšt�va klient�
16.11. 15:00 Plze�, M�š�anská beseda, slavnostní p�edání �estných plaket hejtmana 
    Plze�ského kraje za odvá�né ob�anské postoje
19.11. 14:00 Plze�, Domov sv. Ji�í, setkání se seniory
23.11. 14:00 Plze�, DEPO 2015, oslava 25. výro�í zalo�ení DCH Plze�
25.11. 10:30 Plze�, kostel Nanebevzetí Panny Marie, farní mše sv. s Paneuropa unií 
27.11. 13:00 Blovice, beseda se zam�stnankyn�mi Charity Blovice
28.11. 12:30 Plze�, Gymnázium Lu�ka Pika, odhalení pam�tní desky prof. Marie Helmové
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   1.11. 17:30 Plze�, Dome�ek františkán�, 
    mše sv. s�p�ijetím mezi kandidáty trvalého jáhenství
   2.11. 18:00 Plze�, kostel Panny Marie Nanebevzaté, Svíce pro naše zem�elé
   3.11.    9:30 Plze�, M�š�anská beseda, vzd�lávací konference Excellentní �ena 
  16:30 Mrákov, kostel sv. Vav�ince, mše svatá a setkání s�dárci 
   4.11. 10:00 Švihov, kostel sv. Václava, mše svatá po oprav� kostela
  18:00 Klatovy, katakomby, zádušní bohoslu�ba
   5.11. 18:00 Plze�, kostel P. M. R��encové, mše sv. pro podporovatele adopce na dálku
   6.11. 10:00 Tachov, vikariátní konference
  18:00 Kralovice, m�stská knihovna, beseda nad knihou Biskup na snowboardu
   8.11. 10:00 Plze�, katedra �loso�e, Konference o J. Ratzingerovi
  13:00 Plze�, Parkhotel, zahájení plicního kongresu
  19:30 N�mecko, Cham, p�ednáška „Hirte auf steinigem Feld“
 9.-10. 11.  �eské Bud�jovice, konference k�apoštolské exhortaci „Amoris laetitia“
11.11. 10:30 Dob�any, kostel sv. Mikuláše, 
    mše sv. a �ehnání rodinného centra Ane�ka �eská v�budov� fary
13.11.   Špindler�v mlýn, Re�exe synody o mláde�i 
    na studijn� forma�ním kurzu Sekce pro mláde� �BK
14.11. 17:45 Plze�, kostel Panny Marie Nanebevzaté, 
    koncert v�rámci Mezinárodní konference T�icetiletá válka v �eských zemích 
15. -16.11.  ��ár nad Sázavou, konference církevního školství
16.11. 20:00 Praha, Kulatý st�l na TV Noe o synod� 
18.11.     9:00 Karlovy Vary – Rybá�e, kostel Povýšení sv. K�í�e, 
    mše svatá na zakon�ení kanonické vizitace
  15:00 Dálni�ní kaple Smí�ení, ekumenická bohoslu�ba za ob�ti dopravních nehod
19.11. 19:00 Plze�, Biskupství plze�ské, Diecézní pastora�ní rada 
26.11. 16:00 Plze�, mázhaus radnice, vernisá� výstavy o kard. Beranovi 
29.-30.11.  Pernink, výjezdní zasedání kurie
30.11. 15:00 Mariánské Lázn�, fara, setkání se seniory 
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